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CONSELL DE BARRI DE CONGRÉS-INDIANS  - RESUM DELS PUNTS DE 

L’ORDRE DEL DIA I ACORDS ADOPTATS 
 
26 de maig de 2022   18:30h 
 

Presencial : Canòdrom 
 
Youtube : https://www.youtube.com/watch?v=JBM7DxjC7Ps 
 

 
Assistents 

 
Presidenta:  Lucía Martín. Regidora del Districte de Sant Andreu. 

 
Comissió de Seguiment: 

 
Jesús Ribera, Vicepresident del Consell de barri 

 
Isabel Loscos, Consellera de Barri i consellera GMD PSC.   
 
David Cadenas, Conseller GMD BenC  

 
Júlia Mayor Capdevila, Consellera GMD ERC 
 
Marcos Rodríguez. Conseller GM Ciutadans. 
 

S’excusen: Ximena Gadea, Consellera GMD Junts i Anna García, Consellera 
GMD Valents. 
 
Hi assisteixen representants de les següents entitats membres de la Comissió 

de Seguiment: 
  
 
Associació de Veïns de Congrés-Indians 

 
Comissió de Festes d’Indians 
 
Unió de Botiguers Congrés-Indians 

 
Plataforma Can Ros Verd 
 
 
Assistents: 
 

Assistència total en el moment de màxima afluència:     80 
 

Persones connectades en streaming:      13 
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Representants de les següents entitats 

 
AFA Escola Dr. Ferran i Clua 
 
Associació Esportiva L’Alzina 

 
Tècniques Municipals i ponents 
 
Elvira Juncosa, Consellera del Districte de Sant Andreu 

 
Lucas Martínez, director de Serveis a les Persones i Territori 
 
Teresa Carrasco, Intendenta UT9 GUB 

 
Ruth Vidal, Inspectora Mossos d’Esquadra 
 
Maria Moles, Departament de Gestió Territorial – BIM/SA 

 
Giorgio Cavatton, tècnic de barri 
 
 

Ordre del dia 

 
1. Benvinguda i informe de la regidora 
2. Urbanització plaça Canòdrom 
3. Cuidem Barcelona 

4. Pla d’estiu de convivència i seguretat 
5. Precs i preguntes 
 
 

0. Introducció del vicepresident  
 

El Jesús Ribera dona la benvinguda al Consell de barri i n’explica el 
funcionament, especialment pel que fa els torns de paraula. 
 
1. Informe de la regidora 
 

En primer lloc i després de saludar les persones assistents, la regidora explica 

de forma més amplia els punts l’ordre del dia, i comença l’exposició de 
l’informe. 
 
- Reforma de la plaça del Canòdrom 

En l’anterior sessió del consell de barri es va parlar del projecte, que encara no 
disposava de la dotació pressupostària de 3,5 milions d’euros. Ara celebrem 
que s’ha destinat el pressupost necessari, i s’estan fent els tràmits 
administratius per a  que es pugui licitar el contracte d’obres, amb la previsió 

d’inici a finals d’any o a principis de l’any vinent. 
 
- Reformes places del Rom Cremat i del Doctor Modrego 
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Altres actuacions necessàries per l’espai públic. Es reformaran els jocs infantils, 
s’estan redactant els projectes executius. La previsió és pel primer trimestre de 

2023. Les presentarem al proper consell.  
 
- Parc inclusiu dels Jardins Massana 

Proposta veïnal, escollida als pressupostos participatius. Serà un projecte 

pioner, no s’ha fet mai a Barcelona, i ha generat més implicació i participació 
que a qualsevol altra ciutat. Es tracta de fer un parc de jocs infantils dissenyats 
per a nenes i nens amb capacitats diverses, que pugui compartir. S’està 
tancant el projecte amb la persona promotora, les obres seran al principi de 

2023.  
 
- Protegim escoles 

Actuacions per a fer més segurs i saludables els entorns escolars. Ho estem 

treballant a les escoles Ramon Llull i Arrels, S’està tancant els projectes, de 
forma participada, i s’executarà a finals d’any, aprofitant les vacances de nadal.  
 
- Pla Cuidem Barcelona 

Ho mirarem en un punt específic de l’ordre del dia.  
 
- Nou CAP 

En l’anterior consell es va preguntar sobre els terminis del nou CAP. 

L’Ajuntament està fent tots els tràmits per a cedir el solar al CatSalut, que 
preveu que estigui fet pel 2025.   
 
- Baixos comercials 

Hi ha molta preocupació per la pèrdua de comerços, que es converteixen en 
habitatges. Les causes son diverses, entre les quals el planejament i els 
requisits de superfície del comerç. S’ha encarregat en un estudi a una 
consultora urbanística, i s’ha rebut recentment, i hi ha un seguit de propostes 

per a revertir la tendència.  
 
 
2. Urbanització plaça Canòdrom 

 

La Maria Moles, del Departament de Gestió Territorial de BIM/SA, presenta una 
breu explicació del projecte de reforma de la plaça del Canòdrom, amb el 
programa funcional que està a la base, i especialment l’àrea de joc singular i 

inclusiva.  
Es passarà de 800 a 2200 m2 de zona verda, plantant 130 arbres nous, a 
banda dels 56 que es mantenen. Ara hi ha 16 seients, se’n posaran 47 més, 
per a una, dues o tres persones.  

A finals de juny es preveu la licitació, per a iniciar les obres al desembre o 
gener 
 
En Jesús explica que el procés va començar al 2010, quan es va constituir una 

taula de 30 entitats del barri, amb diversos projectes a l’entorn del Canòdrom. 
L’escola bressol s’ha fet, el CAP està en projecte. Segueixen reivindicant el 
poliesportiu, l’entorn de l’edifici del Canòdrom, i el carrer Can Ros. 
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Primer torn de precs i preguntes 

 
Preguntes/Comentaris Respostes 

Lluís: demana que es posi sorra a 
banda de terra per als gossos. 

Maria: Sí que hi haurà sorra a l’àrea 
de joc per gossos. 

Betlem: molt contenta i orgullosa que 

s’hagi aconseguit la reforma de la 
plaça, després de molts anys de lluita. 
Pregunta pels aparells de gimnàstica. 

Maria: Es farà una segona fase, amb 

la reforma dels carrers Can Ros i 
Riera d’Horta. No es volia 
sobrecarregar d’usos la plaça. 

Jorge: zona de joc infantil molt 
exposada al sol 

Maria: és molt complex, perquè cada 
joc ha de tenir un àrea de seguretat. 
S’ha estudiat al màxim, i els materials 

responen a requeriments tècnics. 

 
 
3. Cuidem Barcelona 

 

Es passa la paraula al Lucas Martínez, director de serveis a les persones i al 
territori del districte de Sant Andreu, per a resumir el marc de treball i les 
actuacions del pla Cuidem Barcelona, de manteniment integral de la ciutat. Al 
barri de Congrés i els Indians s’han fet 4 sessions de treball, se’n convocarà 

una quarta, i es van organitzar dues passejades participades.  
Acte seguit, el tècnic de barri exposa en quin moment es troba el procés. El dia 
24 de maig s’ha convidat el veïnat a treballar sobre plànol, a partir de les 
actuacions ja previstes per als anys 2022 i 2023, per a incorporar les propostes 
de millora que permetin resoldre les deficiències que es detecten a l’espai 

públic. 
El Jesús convida a participar a aquestes sessions, i com a membre de 
l’Associació de Veïns lliura a la regidora dos dossiers sobre els espais verds i la 
brutícia al voltant dels contenidors.  

 
Segon torn de precs i preguntes 

 
Preguntes/Comentaris Respostes 

Dani: semàfor Felip II amb Puerto 
Príncipe que s’apaga amb pluja.  

Regidora: coneixem aquest problema, 
s’ha parlat amb mobilitat, però no 
s’aconsegueix trobar on falla aquest 

semàfor. 

Dani: edifici en estat perillós al carrer 
Jordi de Sant Jordi, 20-22 

Lucas: Mirarem amb la directora 
d’espai públic si hi ha un expedient 
obert, el procediment és requerir 
l’enderroc a la propietat.  

Regidora: les taules participatives 
tenen de bo que es pot parlar de tot, 
sense preocupar-nos si es tracta de 
neteja, manteniment, arbrat... 

Josep: Mala col·locació d’alguns 
contenidors, especialment al carrer 

Riera d’Horta, cantonada amb Vèlia, 

Regidora: Traslladarem el tema a 
l’àrea de neteja, per a la seva solució.  

Jesús: a la reunió del Cuidem es va 



 
 

5 
 

on dificulta la visibilitat a un pas de 
vianants, practicat especialment per 
infants i joves que van a l’escola 

parlar d’aquests contenidors, i 
d’altres.  

 
 
4. Pla d’estiu de convivència i seguretat 

 
Al següent punt, la Teresa Carrasco, intendenta de la unitat territorial 09 de 
Guàrdia Urbana, i la inspectora Ruth Vidal de Mossos d’Esquadra presenten la 

situació de la seguretat al barri.  
Fa dos mesos, hi havia molta percepció d’inseguretat per uns robatoris, 
sobretot de material informàtic, a joves alumnes. Mossos i GUB van formar un 
dispositiu conjunt, que per una banda va portar a un seguit de detencions i a la 

dissuasió d’aquestes fets, per l’altra va impulsar unes reunions amb els centres 
educatius i les AFAs respectives, per a explicar el que es feia i facilitar consells 
de seguretat, amb resultats positius.  
Altra causa de neguit eren els robatoris amb força als domicilis. Al barri no han 

crescut els episodis delictius, però igualment s’ha actuat d’acord amb les 
alertes rebudes pel veïnat i per l’AVV, per a contenir la problemàtica de forma 
preventiva, amb vigilància.  
Segons les temporalitats, hi ha canvis de dinàmiques. En estiu hi haurà una 

major ocupació de l’espai públic, i tant GUB com Mossos vetllaran per a evitar 
sorolls i molèsties. És molt important trucar al telèfon del civisme 900 266 266, 
o al 112 en cas d’emergències, també per a facilitar informació sobre els punts 
més sensibles.  

 
Tercer torn de precs i preguntes 

 
Preguntes/Comentaris Respostes 

Pregunta si encara es fa formació de 
seguretat als centres educatius, 
especialment pel que fa les bicicletes i 

els patinets.   

Teresa: Hi ha dues persones que fan 
sessions cada dia, a més de 4 mil 
alumnes. Quant als VMP, la normativa 

que els regula és molt recent, abans 
hi havia quasi un buit legal, i GUB 
està dedicant esforços a fer-la 
complir. Convida a comunicar punts 

especialment conflictius.  
 

 
 
5. Precs i preguntes de caràcter general 

 

En el torn lliure de precs i preguntes hi ha una marcada prevalença de les 
reivindicacions de les famílies d’alumnes de l’escola Dr Ferran i Clua. Per major 
claredat, es reporten abans de tot les referents a altres temes, seguides per les 
intervencions de les famílies, de forma agrupada.  
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Preguntes/Comentaris Respostes 

Betlem: El carreró d’accés al bosquet 
Can Ros, utilitzat per l’EBM La Morera 
i l’escola Sants Innocents, té 
problemes de brutícia, botellons, 

incivisme. En demana el tancament. 

Regidora: S’està estudiant a nivell 
jurídic el tancament del carreró, però 
és complicat perquè una part és de 
titularitat privada.  

Carlos: demana actuacions policials 
per evitar que els gossos circulin 
solts, generant perill i destrossant els 
parcs i parterres. 

Regidora: el tema calent, s’ha de 
trobar un punt d’equilibri i convivència. 
Les persones amb gossos també 
demanen més espai i llibertat. 

Tampoc es pot resoldre l’incivisme 
amb actuacions policials. 

Un veí demana la retirada de les 
fileres de pilones que marquen la via 
de servei a la plaça Maragall, van fer 
una recollida de signatures. Ho troba 

perillós pels nens.  

 

 
 
Quant a les famílies de l’escola Ferran i Clua, representen entre 40 i 50 
persones de les assistents al consell de barri, i moltes d’elles demanen la 

paraula per a exposar els diferents aspectes i punts de vista.  Aquest any molts 
alumnes de 6è s’han quedat sense plaça pública dins el barri (Institut Alzina), i 
s’han destinat a l’Institut Dolors Aleu (Navas), o en algun cas a un centre 
educatiu concertat.  
Les famílies reivindiquen una millor planificació de les places, estan 

preocupades per la incertesa, el possible abandonament escolar, per la 
logística, no volen haver de sortir del barri. Demanen accés directe a l’Alzina 
per l’alumnat del Ferran i Clua. Ja comparteixen espais i projectes amb l’institut, 
i volen continuïtat. Demanen que l’Ajuntament doni suport en aquestes 

peticions.  
Algunes famílies ara tindran un fill petit al Ferran i Clua, i el gran al Dolors Aleu. 
Sempre se’ls ha dit que l’Alzina era l’institut de continuïtat, i se senten 
enganyades. 

 
 
La regidora explica que les qüestions plantejades ja s’han consultat amb el 
consorci. En aquesta zona hi ha 2 instituts amb 6 escoles adscrites, i han de 

ser suficients per a cobrir-ne les places. Aquest any ha augmentat la demanda 
de l’Alzina i ha baixat la del Dolors Aleu, i això és el que ha generat el 
problema. El sistema no preveu en cap cas una línia directa i garantida d’una 
escola a un institut.  

El consorci podria treballar en la ràtio, que s’acabava de baixar de 30 a 27, per 
tornar a pujar-la, però s’han de resoldre les qüestions estructurals de cara als 
propers anys. Son reivindicacions que s’han de plantejar directament al 
consorci, tot i que l’Ajuntament també pot ser un interlocutor, i es pot treballar 

conjuntament.  
 
El David Cadenas, conseller d’educació, explica que el concepte de proximitat 
pel consorci no coincideix amb el barri, es defineix la zona 24 per a la població 
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de Congrés Indians, Navas, i Sagrera. L’Institut Dolors Aleu, per tant, és de 
proximitat pel consorci. Hi ha una sèrie de criteris, entre els quals l’adscripció. 

El districte de Sant Andreu està força ordenat comparat amb d’altres, però és 
cert que el concepte de proximitat a vegades és molt ampli. El mateix passa a 
altres escoles i instituts de la ciutat.  
A més, quan es trenca l’adscripció en la fase de preinscripció, és possible que 

no toqui un dels instituts adscrits.  
Una altra qüestió és la mala informació que s’ha donat a les famílies en algun 
moment, prometent una continuïtat que no està garantida pel marc normatiu 
vigent.  

 
Finalment, el conseller ofereix quedar-se a parlar amb les famílies en finalitzar 
el consell de barri, per seguir recollint les seves inquietuds i demandes, i donar 
les dades i les explicacions pertinents.  

 
 
Al final de la sessió, la regidora es compromet a afavorir una trobada a tres 
bandes entre les famílies, l’Ajuntament i el consorci, per a trobar una solució.  

El Jesús convida les famílies intervinents a participar sempre als consells de 
barri, no només pel problema escolar que ara les afecta, sinó pels demés 
problemes del barri, i finalment comunica que dimiteix de la vicepresidència del 
consell de barri, per deixar pas a altres persones.  

 
 
Sense més assumptes que tractar, la sessió finalitza quan són les 20:35h. 


